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‘Het is not done om te klagen’

Is het geen gepasseerd station, een vereniging voor 
vrouwelijke artsen? Vrouwen dringen zo lang
zamerhand bij alle vakken wel door.
‘De strijd is nog niet gestreden, we moeten het 
nog wel even afmaken. Er is natuurlijk ontzet-
tend veel ten goede veranderd. Er zijn oudere 
VNVA-leden, die hebben echt nog als enige 
vrouw in de collegebanken gezeten. Dat is ge-
lukkig allang niet meer zo; er zijn steeds meer 
vrouwelijke artsen, in alle specialismen.
Maar als je naar percentages vrouwelijke 
hoogleraren of bestuursleden kijkt, dan is 
Nederland nog een ontwikkelingsland. Of kijk 
naar salariëring. Het is moeilijk te achterhalen, 
maar alles wijst erop dat ook in de genees-
kunde vrouwen ongeveer 20 procent minder 
betaald krijgen dan mannen in dezelfde positie. 
Vervanging tijdens zwangerschapsverlof is nog 

steeds niet goed geregeld. 
En werk en privé combine-
ren blijft moeilijk: scholen 
houden er geen rekening 
mee dat de overdracht om 

8 uur is. Er is  nog niet genoeg aandacht voor 
de verschillen tussen mannelijke en vrouwe-
lijke  patiënten als het gaat om diagnostiek en 
behandeling. Dus nee, ik wil de vlag nog niet 
uithangen en de vereniging nog niet opheffen.’

Maar als het gaat om het combineren van werk en 
privé, geldt dat toch ook steeds meer voor mannen?
‘Klopt. Het is misschien ook meer een probleem 
van een generatie dan van vrouwen alleen. 

Maar feit is wel dat het doorgaans nog steeds 
de vrouwen zijn die een stapje terug doen als er 
kinderen komen, of die toch niet kiezen voor 
een vak dat moeilijk is te combineren met een 
gezin.’

Hoe draagt de VNVA eraan bij dat zulke zaken 
verbeterd worden?
‘We willen discussies aanjagen. We zijn niet 
meer zo politiek gericht als voorheen. Dat heeft 
bij sommige discussies wel resultaat gehad, 
zoals bij de kwestie rondom zwangerschapsver-
lof en arbeidsongeschiktheidsverzekering. Dat 
is nu beter geregeld. 
Maar jonge vrouwelijke dokters willen aan-
dacht voor zaken als coaching en netwerken. 
Daar richten we ons steeds meer op. Zo geven 
we zogenaamde startavonden voor jonge 
artsen. Om het te hebben over hoe je zaken het 
beste kunt aanpakken om je doel te bereiken. 
Als je op zo’n avond vraagt wie neurochirurg 
wil worden, steken er wel tien hun hand op. 
Maar de realiteit is dat je dan niet alles meer 
kunt, en dat je een plan moet maken hoe je dat 
gaat aanpakken.’

Moet je niet juist tegen die vrouwen zeggen, ga 
ervoor en kijk maar waar het schip strandt – in 
plaats van ze ervan af te praten?
‘Misschien wel. Maar zolang ik nog lees over 
vrouwen die eicellen willen invriezen om maar 
in opleiding te komen, en verhalen hoor over 
vrouwen aan wie een opleidingsplek is beloofd, 
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maar die wordt uitgesteld tot sint juttemis als 
ze zwanger worden, dan komt het blijkbaar 
nog niet allemaal vanzelf goed. Het is beter 
om daar vooraf over na te denken, een plan 
te maken, je omgeving erbij te betrekken, te 
bedenken – en met je partner te bespreken – 
wanneer je kinderen zou willen krijgen.’

Niet alle vrouwelijke artsen zien problemen.
‘Ja, maar het is ook not done om te klagen. Als 
je doorvraagt, lopen veel vrouwen tegen de-
zelfde problemen aan. Zeker naarmate ze ouder 
worden, de kinderwens gaat spelen en het werk 
meer gaat vragen.’

Er zijn ook opleidingen waar het veel beter is  
geregeld met zwangerschap en parttime werken, 
zoals de huisartsopleiding. Waarom kan het daar 
wel?
‘Omdat het aandeel vrouwen daar zoveel groter 
is, op alle posities. Om veranderingen teweeg te 

brengen heb je een zekere minimale kritische 
massa nodig. Als enige vrouw binnen een maat-
schap is het moeilijker om zaken aan te kaarten 
dan wanneer je met een stel bent.’

Maar dan komt het toch allemaal vanzelf  
goed? Als nu al 75 procent van de studenten  
vrouw is?
‘Inderdaad, opleiders kunnen op een gegeven 
moment niet meer om vrouwen heen als er  
zoveel aanbod is. Maar het zou mij niet ver-
bazen als de man-vrouwverhouding met het 
loslaten van de numerus fixus meer richting 
fiftyfifty gaat. Want opleidingen kunnen zelf 
gaan selecteren, hoeven niet meer te loten. 
Ik geloof dat er dan meer mannen worden 
aangenomen. Die kunnen in ieder geval niet 
zwanger worden.’

Dan is meteen het probleem van de feminisering 
van het vak opgelost.
‘Dat dat een probleem zou zijn, vind ik onzin. 
Vreemd ook dat we het nooit hebben over 
dat verpleegkundigen of doktersassistenten 
bijna allemaal vrouwen zijn. Het is decennia 
een mannenbolwerk geweest, daar viel ook 
niemand over. Laten we gewoon kijken hoe we 
vrouwen zo goed mogelijk kunnen inzetten.’

Wat kunnen vrouwen van elkaar leren?
‘Ze moeten elkaar meer opzoeken, niet alles 
zelf willen oplossen. Ze kunnen leren dat ze 
niet alles zelf moeten willen doen.  
Als je ’s avonds laat thuiskomt, na een lange 
werkdag, een vergadering en een dienst, dan 
moet je niet ook nog eens de onderbroeken 
willen opvouwen, op jouw manier. Vrouwen 
neigen er nogal eens naar alles zelf te willen 
doen, want dan gebeurt het tenminste op hun 
manier, en dan weten ze dat het gebeurt. Maar 
als ik naar mezelf kijk: zonder de iPhone, 
waarin ik de agenda met mijn man afstem, 
mijn moeder die gastouder is, de Albert Heijn 
bezorgservice en de werkster, lukt het niet om 
alles te combineren.’ 

En dan toch nog voorzitter van de VNVA willen 
worden…
Lachend: ‘Ik wil nu eenmaal graag de baas zijn, 
van jongs af aan al. Vraag maar aan mijn moe-
der. Besturen is gewoon leuk, je kunt dan – hoe 
bescheiden het niveau ook is – aan de knoppen 
draaien. Ik zou het iedereen aanraden: neem 
iets op je, denk mee, beslis mee. Je komt met 
inspirerende mensen te werken en achteraf heb 
je tenminste recht van spreken als iets je niet 
zint.’   

Meer MC-artikelen over vrouwe-
lijke artsen vindt u bij dit artikel 
op www.medischcontact.nl.


